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infrastruktury v obci, je výstavba nového osvětlení, které 
bude realizováno ve spojení s přeložením nízkého napě? do 
země v ulici Kosmova. Tento krok přispěje k modernizaci 
elektrické sítě a zlepší vzhled našich ulic. Podzemní kabely 
jsou méně náchylné k poškození a vyžadují méně údržby.    
Podobné projekty připravujeme i v dalších lokalitách.

Údržba zeleně a pořádku v obci
I v letošním roce se soustředíme na nákup techniky pro 
údržbu zeleně, abychom zajis>li kvalitní péči o veřejné 
prostory a zeleň v obci. Tento krok nám pomůže udržet naši 
obec v dobrém stavu a zároveň zvýšit efek>vitu údržby. 
Konkrétně máme zájem o mul>fukční přístroj k sekání vyšší 
trávy a úklidu chodníků.
Bohužel se také potýkáme s černými skládkami v okolí naší 
obce. Ve spolupráci s obecní policií jsme učinili opatření, 
která by měla této činnos> zabránit nebo pomoci vypátrat 
pachatele.
Jak jste si jistě všimli, v současné době probíhá počáteční 
úklid plochy zahrady za rybníkem (pozemky parc. č. 62/1   
a 62/5), který zahrnuje prořezání a odstranění léta neudržo‐
vané zeleně a náletových dřevin. Tento krok je součás? 

Paní starostka Libuše Tydlitátová

Úvodní slovo

ÚVODNÍ SLOVO PANÍ STAROSTKY
Vážení spoluobčané, milí sousedé,
jaro je tady a s ním i nové vydání našeho obecního zpravo‐
daje. Po zimních měsících se příroda opět probouzí k životu 
a naše obec také ožívá novými plány, projekty a akcemi. 
V nadcházejících týdnech nás čeká řada důležitých událos? 
– od jarního úklidu obce až po kulturní a společenské akce. 
Letos se také zaměříme na zlepšení veřejných prostranství, 
podporu místních spolků a pokračování v rozvoji infrastruk‐
tury. V naší obci se stále snažíme zlepšovat kvalitu života,    
a to nejen z vlastních zdrojů, ale i s využi?m různých dotač‐
ních >tulů, které nám umožní realizovat řadu důležitých      
a nákladných projektů.

Kultura
8. února se podařilo uspořádat 2. ročník Turského plesání  
a i letos se akce setkala s hojnou účas? a úspěchem. Pevně 
věřím, že se z Turského plesání stane krásná tradice, na kte‐
rou se budeme každý rok těšit. Děkuji všem, kteří se na 
organizaci plesu podíleli, štědrým dárcům cen do tomboly, 
majitelům Křížovnické bašty, kteří nám umožnili akci usku‐
tečnit v tak krásném prostoru, a všem, kteří dorazili a skvěle 
se bavili!
Podrobný kalendář akcí na rok 2025 a bližší informace 
najdete jako vždy zde v novinách nebo na webu. 
Vzhledem k rostoucímu množství a pestros> akcí pořáda‐
ných obcí jsme se rozhodli upravit frekvenci některých tra‐
dičních událos?, které se tak nebudou opakovat s železnou 
pravidelnos?. Cílem je zajis>t rozmanitý a originální pro‐
gram, rozdělit organizační kapacitu a podpořit kvalitu obec‐
ního kulturního a společenského života.
26. dubna 2025 uskutečníme výlet pro seniory (s trvalým 
pobytem v Tursku a věkem nad 65 let), který jsme byli nu‐
ceni na podzim zrušit. Cíl naší cesty zůstává stejný ‐ zámek 
Berchtold a pivovar ve Velkých Popovicích ‐ a navíc navš?‐
víme Památník Josefa Lady v Hrusicích. Snad nám tentokrát 
bude počasí přát...
V letošním roce nás čekají dvě důležité a významné  akce: 
oslava 80. výročí konce druhé světové války a oslava 925 
let založení obce. O podrobnostech akcí, spojených s těmi‐
to oslavami, budete včas informováni.

Mul:funkční hřiště
S rados? vás již nyní mohu informovat o plánované rekon‐
strukci tenisového kurtu, která přinese moderní a všestran‐
né sportovní zázemí. V rámci úprav vznikne mul>funkční 
hřiště, které nebude sloužit jen tenisu, ale nabídne prostor  
i pro další sporty. Cílem projektu je rozšířit možnos> ak>v‐
ního trávení volného času pro dě>, mládež i dospělé. 
Rekonstrukce začne v dubnu a o jejím průběhu vás budeme 
samozřejmě informovat. Děkujeme předem za vaši trpěli‐
vost během stavebních prací a věříme, že nové hřiště přine‐
se radost a sportovní vyži? všem generacím. Realizace je 
významně spolufinancována z dotace NSA (Národní spor‐
tovní agentury).

Veřejné osvětlení
Dalším z projektů, který je součás? našeho úsilí o zlepšení 
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širšího plánu na zvelebení této oblas>, která se nachází       
v krásném přírodním prostředí. Po dokončení úklidu a pro‐
řezu bude následovat úprava a vznik relaxační plochy, která 
bude sloužit všem, kdo si chtějí odpočinout a užít si klidný 
čas v přírodě. Plánujeme zde vytvořit místo pro odpočinek  
i pro různé komunitní akce. Tento projekt by měl přispět     
k větší atrak>vitě oblas> a nabídnout nové místo pro tráve‐
ní volného času v naší obci. Děkujeme za vaši trpělivost 
během úprav a těšíme se na výsledek, který oboha? naši 
obec.
Jaro je vždy spojováno s úklidem a údržbou: již proběhl 
nutný prořez vzrostlých stromů v ulici K Těšině a úklid 
remízku za Těšinou v blízkos> posedů. Na podzim vysazené 
stromy získaly nyní v březnu potřebnou péči v podobě řezu 
a kontroly.

Chtěla bych poprosit vlastníky pozemků, aby odstranili vět‐
ve stromů a keřů, které zasahují ze soukromých pozemků 
do veřejného prostranství, zas>ňují dopravní značení či 
veřejné osvětlení nebo brání bezpečnému a plynulému 
průjezdu vozidel a pohybu chodců.
Dbejte prosím na občanský zákoník, který stanoví, že stro‐
my přesahující 3 metry výšky by měly být vysazeny mini‐
málně 3 metry od hranice pozemku, menší stromy a keře 
minimálně 1,5 metru. Děkujeme všem, kteří již tak učinili.  
Zároveň upozorňujeme vlastníky neudržovaných pozemků 
určených k zástavbě na povinnost jejich údržby, aby nedo‐
cházelo k zaplevelování sousedních pozemků náletem se‐
men z přerostlých porostů. Povinnost údržby vyplývá z ob‐
čanského zákoníku, zákona o obcích a zákona o ochraně 
přírody. Zanedbání této povinnos> může být řešeno jako 
přestupek s příslušnou sankcí.
Všechny majitele pejsků chci požádat, aby si po svých mi‐
láčcích úklízeli exkrementy. V poslední době se stále častěji 
setkáváme s neuklizenými exkrementy po psech na veřej‐
ných prostranstvích, což nega>vně ovlivňuje kvalitu života 
nás všech. Na mnoha místech jsou k dispozici koše i sáčky, 
které vám mohou pomoci tento úkol splnit. Lhostejnost      
k tomuto problému poškozuje nejen vzhled naší obce, ale 
také zdraví nás všech, obzvlášť dě?, které se v těchto oblas‐
tech pohybují. Společně můžeme zajis>t, že naše veřejné 
prostory budou čisté, bezpečné a příjemné pro každého. 
Dále bych chtěla upozornit na vyhlášku o volném pohybu 
psů: po obci je nutné držet psy na vodítku. V případě nedo‐
držení této vyhlášky vám hrozí pokuta. Děkujeme za vaši 
ohleduplnost a zodpovědnost.

ČOV, kanalizace a vodovod
Během února se podařilo úspěšně dokončit rekonstrukci ČS 
2 (čerpací stanice) u rybníka v ulici Nad Studánkou. Tato re‐
konstrukce navázala na plánovanou a na konci roku 2024 
dokončenou úpravu ČS 1 v ulici Libčická.
V samostatném článku o pár stran dále najdete ucelený 
přehled, co vše do kanalizace nepatří ‐ prosím, řiďte se tě‐
mito pravidly. Vyhneme se zvyšování nákladů na servis        
a údržbu ČOV a následně zvyšování cen za stočné.
Probíhá příprava žádos: o dotaci na výstavbu vodovodu      
v severní čás: obce. Po dokončení projektu jsme již získali 
povolení ke stavbě. Podle našich informací bychom mohli 
na realizaci využít dotační >tul ze Středočeského kraje. 
Předpoklad vypsání a příjem žádos? by měl být letos na 
jaře.

Komunikace a doprava
Z Krajské správy a údržby silnic jsme obdrželi plán oprav ko‐
munikací v okolí obce s úplnou uzavírkou a termínem za‐
čátku 1. 4. 2025 a dokončení 9. 6. 2025:
a) silnice č. III/24015 v Holubicích v úseku od křížení se 
silnicí č. II/240,
b) silnice č.III/2409 směr Libčice nad Vltavou, v úseku od 
křížení se silnicí č. III/24017 na začátek města Libčice n. V.,
c) III/24017 v Tursku směr z Těšiny v úseku od křížení se sil‐
nicí č. III/2409. 
Bude to sice další zátěž pro naši obec díky objízdné trase, 
ale po dokončení budeme mít v našem okolí již všechny 
komunikace v dobrém stavu (kromě komunikace směr Úho‐
ličky kolem skládky, kde KSÚS přislíbila nápravu).
Co se týká autobusové dopravy, tak dle vyjádření dopravce 
by se mohlo v prvním polole? zúročit úsilí o nástup všemi 
dveřmi na všech linkách. To by významně urychlilo nastu‐
pování cestujících v zastávkách. Kloubové autobusy převáží 
cestující bez problému a zajišťují větší kapacitu.  12. února 
2025 se uskutečnila v Tursku v restauraci U Vetešníka (dě‐
kujeme majiteli za pronájem a občerstvení) pravidelná 
schůzka zaměřená na dopravu v oblas> Roztok, Horoměřic, 

Úvodní slovo



Úholiček, Turska a okolních obcí. Setkání se zúčastnili radní 
Středočeského kraje pro silniční dopravu Josef Pátek a radní 
pro veřejnou dopravu a mobilitu Petr Borecký spolu s mno‐
ha starosty a starostkami z okolí. Hlavními tématy byly 
plánované opravy silnic a provoz autobusů PID v regionu. 
Účastníci měli také možnost diskutovat se zástupci Krajské 
správy a údržby silnic Středočeského kraje, což přineslo ‐ 
podnětných návrhů a nápadů na zlepšení dopravy, prořezy 
stromů a lepší údržbu silnic během celého roku. Další 
setkání je naplánováno na jaro. 

Odpady a hřbitov
V oblas> ukládání odpadu je letos plánována úprava od‐
padního hnízda pro tříděný odpad v ulici V Zá:ší a v lo‐
kalitě Těšina.
Na hřbitově došlo k úpravě místa pro odkládání odpadu. Po 
konzultaci s projektantem a zástupcem památkového ústa‐
vu připravujeme projekt rekonstrukce márnice, úpravy 
chodníku ke kostelu a opravu obvodové zdi. Podařilo se 
znovu obnovit a nahradit úspornějšími zdroji nasvícení kos‐
tela a plochy hřbitova. Pro větší bezpečnost a zamezení 
případných krádeží sem bude v následujících dnech umístě‐
na bezpečnostní kamera. Na jaře plánujeme pořízení a umí‐
stění lavice v areálu hřbitova a úpravu místa sloužícího         
k odběru vody.

Rekonstrukce, projekty, výstavba, územní plánování a škol‐
ství
Letos pokračujeme v dokončování projektů úprav místních 
komunikací, které byly započaty v minulém roce. Cílem 
těchto úprav je zlepšit bezpečnost a komfort pro všechny, 
kteří se pohybují po naší obci, a to jak pěšky, tak i v auto‐
mobilech či MHD. Kromě oprav a modernizace silnic se sou‐
čás? projektu stane také výstavba nových chodníků, které 
zajis? bezpečné a pohodlné cesty pro chodce, zejména pro 
dě> a seniory (ulice K Lichému stromu a Křížovnická). Rádi 
bychom také zahájili výstavbu nových autobusových zastá‐
vek a chodníku v ulici Libčická (před křižovatkou K Těšině), 
které budou odpovídat současným standardům a nabídnou 
cestujícím lepší zázemí. Pokusíme se urychlit realizaci a pos‐
tupně se budeme snažit čerpat prostředky na další realiza‐
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ce ze SFDI (Státního fondu dopravní infrastruktury). 
V rámci zajištění větší bezpečnos> v naší obci připravujeme 
několik důležitých opatření, která se zaměřují na úpravu 
rychlostních limitů a zvýšení bezpečnos: dě? v některých 
ulicích. V ulici Křížovnická bude nově umístěna značka s ma‐
ximální povolenou rychlos? 30 km/h, která bude odpovídat 
aktuálním potřebám bezpečnos> a komfortu pro všechny 
účastníky silničního provozu. Dalším důležitým opatřením 
je zvýšení bezpečnos> dě? v ulici K Erzu, kde plánujeme in‐
stalaci bezpečnostních prvků majících za cíl ochránit naše 
nejmladší občany, kteří se pohybují v blízkos> ZŠ a auto‐
busové zastávky. 
Projekt na úpravu prostranství ve středu obce ještě prochá‐
zí drobnými úpravami a bude v nejbližší době dokončen. 
Jedná se o ucelený plán, který skloubí úpravu prostranství, 
komunikací, vzniknou chodníky, odpadní hnízdo, parkovací 
místa, bude doplněn mobiliář, osvětlení a v neposlední řadě 
dojde i k úpravám zeleně.
Stále ještě nemáme jasno o konkrétní dotační pomoci na 
výstavbu II. stupně základní školy v Holubicích. Snahou je 
zkombinovat několik >tulů dohromady, aby financování pro 
obce bylo únosné. V září je dle paní ředitelky, která infor‐
movala rodiče 5. ročníku, v plánu opět otevřít 6. ročník.
Mám radost, že jsme získali povolení ke stavbě pro rekon‐
strukci bývalé zbrojnice (ulice Ke Statkům), která se promě‐
ní v nový prostor sloužící občanské vybavenos>. Realizaci 
tohoto projektu se budeme snažit zajis>t s využi?m dotační 
podpory, abychom co nejvíce snížili finanční zátěž obce.

Informace, média
4. března 2025 byla spuštěna nová podoba našich obecních 
stránek www.tursko.cz. Myslím, že se změna vydařila. Web 
je přehledný a uživatelsky přívě>vý. Děkujeme za pozi>vní 
ohlasy. Jen, prosíme, omluvte ještě případné nedostatky, 
web prochází stále dolaďovacími úpravami.

Ráda bych poděkovala všem, kteří se ak>vně podílejí na ži‐
votě naší obce – ať už dobrovolníkům, členům spolků, přís‐
pěvkovým organizacím, zaměstnancům obce, zastupitelům, 
firmám, každému, kdo svým přístupem a nasazením přispí‐
vá k tomu, aby se nám zde dobře žilo. 
Své rodině děkuji za podporu, mo>vaci a trpělivost, která 
mi umožňuje věnovat se práci s plným nasazením. 

Poslední dobou mi jde často hlavou: "Kdo nic nedělá, nic 
nezkazí..." Ale ne ve významu, že je lepší nic nedělat ‐ v tom 
opačném: ne vše se podaří hned a jak si člověk představuje. 
Každá změna s sebou nese odpovědnost a třeba i kompli‐
kace. Mnohé projekty vyžadují čas, úsilí a někdy i určité 
nepohodlí. Pevně věřím, že ak>vní přístup, hledání řešení   
a chuť posouvat naši obec stojí za to! 

Přeji vám krásné, pohodové a klidné jarní dny plné slunce, 
rados> a příjemných chvil strávených s rodinou a přáteli      
v naší obci. Těším se na setkání s vámi na některých z nad‐
cházejících akcí, které připravujeme, a věřím, že společně 
prožijeme mnoho hezkých okamžiků.

Mějte se krásně a těším se na brzké shledání!                                                               

Libuše Tydlitátová, vaše starostka

Úvodní slovo



6 Rozhovor měsíce

pomaleji, než by si myslím všichni včetně naší obce Tursko 
přáli. Jsou místa, kterých se stavba dotkne, a jejich obyva‐
telé, byť chápou její obecně prospěšný význam, prostě ne‐
chtějí, aby se jim díky blízkos> obchvatu snížila kvalita 
bydlení. To je třeba případ přílepského sdružení Kamýk, 
které se odvolává pro> každému vydanému rozhodnu? 
úřadů… Za Tursko průběžně připomínkujeme dokumentaci 
tak, abychom projekt neblokovali, ale aby byly zohledňo‐
vány naše požadavky, například ohledně zachování funkč‐
nos> stávajících polních cest nebo minimalizace dopadu 
hluku. V rámci projektu přeložky silnic ještě požadujeme, 
aby se u stávající komunikace II/240, která nám přes obec 
vede, po realizaci přeložky změnilo zatřídění této komunika‐
ce ze II. na III. třídu, aby se doprava mohla co nejvíce ome‐
zit a přes Tursko nesměly jezdit nákladní vozidla nad 3,5 tu‐
ny. Ovšem kdy to vše bude, to je za?m stále ve hvězdách…

Kolik členů vlastně dopravní komise má?
V komisi jsme tři ‐ kromě mne pan Jiří Souček, který se pro‐
fesně plně věnuje plánování a projektování v oblas> dopra‐
vy a je tak nezastupitelným členem naší komise, a dále 
takový ten cenný „hlas lidu“ a pohled z trochu jiného úhlu 
než ryze odborného nám v komisi obstarává pan Miroslav 
Stránský. 

Jak vnímáte rozvoj obce v posledních cca dvace: letech?
Je dobře, že se obec rozvíjí a rozrůstá a to přiměřeně rychle, 
nijak drama>cky. Pozi>vně hodno?m, že se obci daří svůj 

VĚŘÍM, ŽE SE VĚCI DĚJÍ, JAK MAJÍ.
V již tradičních rozhovorech měsíce vám postupně předsta‐
vujeme turské osobnos>, které se nějakým způsobem podí‐
lejí na životě a chodu obce. Dnes došlo na téma dopravy     
a pomyslnou rozhovorovou štafetu tak převzal další z členů 
turského obecního zastupitelstva, předseda dopravní ko‐
mise, pan Ing. Ondřej Prchal. Řeč tedy bude hlavně o pro‐
blema>ce dopravy v naší obci a jejím okolí a o všem, co s ní 
souvisí. Jde tedy o téma, které se více či méně dotýká 
každého z nás. Představíme vám pana inženýra Prchala jako 
odborníka, který se podílí na projektech zlepšujících do‐
pravní komfort nás všech, snažících se ulehčit obci od 
dopravní zátěže a zajis>t vaši bezpečnost na komunikacích  
v obci a jejím okolí. A představíme vám jej i jako člověka, 
který je od přírody detailista a pragma>k, který nemá rád 
provizorní řešení a který se tyto své vlastnos> snaží využít 
ve prospěch obce. Předejme mu tedy slovo.

Jaký je váš vztah k Tursku? Pocházíte odtud?
Ano, jsem turský rodák. Jednou jsem se sice stěhoval, ale to 
jen v rámci Turska – z bytovky do rodinného domu. Tursko 
je moje srdcová záležitost. Proto mám zájem podílet se na 
tom, kam obec směřuje.

To vás zřejmě přivedlo ke komunální poli:ce.
Přesně tak. Již v minulém volebním období jsem do zastu‐
pitelstva kandidoval. Byl jsem první pod čarou, tedy prvním 
náhradníkem a působil jsem vzhledem ke svému vzdělání   
a zaměření v dopravní komisi. Téměř v závěru tohoto voleb‐
ního období jeden ze zastupitelů odešel a já jsem se tak stal 
na několik měsíců oficiálním členem zastupitelstva. Pro 
stávající volební období jsem byl v zastupitelstvu potvrzen  
a jako jeho člen jsem se stal v dopravní komisi předsedou.

Zmínil jste vaše vzdělání a zaměření. Jaké je?
Vystudoval jsem dopravní fakultu na ČVUT v Praze, obor 
dopravní systémy a technika se zaměřením na projektování 
v oblas> dopravy, byť tedy aktuálně je mojí náplní práce 
logis>ka (podílím se na zásobování čerpacích stanic v OR‐
LEN Unipetrol). 

Aby měli čtenáři představu – co vše má dopravní komise 
na starost? 
Prostě vše, co se dopravy v obci a jejím okolí týká – místní 
komunikace, chodníky, bezpečnost, dopravní značení v ob‐
ci, autobusovou dopravu, ale samozřejmě se zabýváme        
i problema>kou nad rámec obce jako například projekt pře‐
ložky silnic II/240 a II/101.   

Když ji zmiňujete, jak to s přeložkou silnic aktuálně vypadá?
Postupně se na projektu pracuje. Aktuálně je projekt ve fázi 
přípravy dokumentace pro územní rozhodnu? včetně poda‐
né žádos> o územní řízení. Je to poměrně veliký projekt, 
dotčených obcí a orgánů je hodně a jde to celé bohužel 

Ing. Ondřej Prchal, předseda dopravní komise 
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rozvoj držet pod kontrolou, v udržitelných mezích, současně 
s infrastrukturou. Samozřejmě spousta věcí nám tu stále 
chybí – od základní školy 2. stupně, přes tělocvičnu, kulturní 
dům… Je známo a už tu ve zpravodaji bylo i zmíněno, že by 
pro obec bylo ideální odkoupit dům bývalé hospody (na‐
pro> obecnímu úřadu) s jedním z největších sálů v okolí. 
Když to ještě bylo rela>vně možné (někdy v 90. letech), 
myslím, že obec nenašla odvahu dům koupit. Od té doby se 
měnili majitelé, částečně se rekonstruovalo a cena rostla. 
Aktuálně je objekt na prodej včetně přidruženého objektu 
Poustek, ale nabízená cena je pro obec zcela mimo finanční 
realitu a k tomu objekt samotný vyžaduje další nemalou 
inves>ci.
Když tak přemýšlím, byl jsem dříve názoru, že se Tursko 
rozvíjí velmi dobře a rychleji než obce v okolí. Avšak nyní se 
mi zdá, že jsme v poslední době tempo zvolnili, za?mco 
okolní obce naopak zrychlily. Možná jsme u nás řešili trochu 
jiné věci a některé stály stranou – pro příklad již zmiňované 
chodníky. Není snadné, abychom vše rychle dohnali, ale 
určitě se o to v rámci celého zastupitelstva snažíme. 

Jak třeba? Jaké projekty máte aktuálně rozpracované?
Je jich několik a jsou ve fázi přípravy projektové dokumen‐
tace a žádos> o stavební povolení. Byl bych velmi rád, 
kdyby se alespoň dva z nich podařilo zrealizovat do konce 
tohoto volebního období (tj. do podzimu příš?ho roku). Je 
možné, že by obec na některé z nich mohla získat finanční 
podporu, ale aby mohla podat žádost o dotaci, musí být 
projekty hotové a dobře připravené. 

O které projekty se jedná konkrétně?
Za nejdůležitější nyní považuji přechod pro chodce a auto‐
busovou zastávku u křižovatky ulic Libčické a K Těšině. Rádi 
bychom v rámci tohoto projektu zkrá>li docházkovou vzdá‐
lenost na autobus směrem do Libčic, na který navazuje vlak 
do Prahy, pro ty, kteří bydlí v této čás> obce – aby na zastáv‐
ku nemuseli chodit až do centra obce jako dosud, když tudy 
autobus stejně projíždí.
Dalším důležitým projektem je chodník ke kostelu v ulici 

Křížovnická, dále revitalizace Čestmírova náměs? v centru 
obce, rekonstrukce komunikace v ulici K Lichému stromu     
s úpravou na obytnou zónu a dle mě je velmi potřebné také 
vybudování chodníku na frekventované ulici K Erzu.

Co vám v poslední době udělalo v rámci obce radost?
Jsem rád, že nám v Tursku pěkně „běží“ kultura, podporují 
se volnočasové ak>vity a celkově společenský život. 
Myslím, že i údržba obce a jejího blízkého okolí se zlepšila – 
v tomto směru mám radost třeba z letošního prořezu 
remízku u posedů a podzimní výsadby aleje podél polních 
cest za Těšinou směrem na Libčice. Nicméně bych byl rád, 
kdyby se časem zavedly běžné jarní a podzimní úklidy chod‐
níků a silnic v obci, jako je to běžné ve větších obcích a měs‐
tech. 

Když jsme u těch volnočasových ak:vit – jaké jsou ty vaše?
Mám rád sport. Dřív jsem se věnoval dlouhé roky karate, 
ale pak u mě převládla cyklis>ka. Za dob studia na vysoké 
škole jsem najezdil i více než 10 000 km ročně, což v průmě‐
ru představovalo téměř 10 hodin týdně na kole. Cyklis>ka je 
pořád můj velký koníček, především horské kolo, vyrazit do 
přírody, vyhýbat se silnicím. Avšak kvůli časové náročnos> 
cyklis>ky se poslední dobou spíše věnují běhání ‐ nerad to‐
>ž přicházím o vzácný čas, kdy mohu být se svou rodinou.  
A když jsem od té dopravy ‐ kromě sportu jsem velký fanou‐
šek automobilů. Rád si čtu motoris>cké časopisy a sleduji, 
co je kolem aut nového.  

Jak vás rodina podporuje ve vaší zastupitelské práci?
Rodina mě v práci pro obec podporuje. Nicméně vzhledem 
k tomu, že jsem rovněž otcem čtyřleté dcery, je někdy ob‐
?žné pro mě vybalancovat svůj mimopracovní čas mezi pra‐
cí pro obec a rodinou. Přeji si, aby se naše obec pořád 
posouvala „k lepšímu“, a snažím se tomu v rámci svých 
možnos? napomáhat. Mám Tursko rád, jako místo, kde 
jsem se narodil a vyrůstal, a proto beru tuto práci jako in‐

Rozhovor měsíce
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ves>ci do spokojeného života nejen naší rodiny, ale všech, 
kdo v Tursku bydlí. Hodně inspirací čerpám při procházkách 
s naší fenkou německého ovčáka. V poslední době mi dost 
času zabrala rovněž stavba chalupy nedaleko Telče, do které 
jsme se pus>li před covidem. Je tam krásná příroda, a když 
to čas dovolí, tak tam rád s rodinou 1‐2x do měsíce zajedu. 

Účastníte se obecních akcí?
Určitě ano, obzvláště těch pro dě>. Myslím, že je jich docela 
hodně, z čehož mám radost. Někdy bych čekal, že o ně bu‐
de mezi turskými větší zájem. Vím, jak je náročné vše vy‐
myslet, zajis>t a zrealizovat ‐ a tak si pak říkám, jestli už 
obec nenabízí těch akcí až moc, že si lidé vybírají kam jít      
a kam ne. Možná bychom mohli ubrat na kvan>tě a jít pak 
víc do kvality ‐ že by to třeba lidé docenili. Nevím... V kaž‐
dém případě jsem rád, když se dě> nebo lidé baví a akce 
má úspěch. 
Mimochodem by možná nebylo od věci, kdyby se obce        
v jednom regionu mezi sebou snažily jednotlivé akce koor‐
dinovat, aby se jejich termíny nekryly. Je škoda, když se       
v jeden den koná více dobrých akcí a lidé se pak musejí 
rozhodnout jen pro jednu, byť by jinak rádi navš?vili i jinou.

Je něco, co vás za obec trápí, co vás mrzí?
Možná to, že jsme si trochu přibrzdili rozvoj obce, rozvoj její 
infrastruktury. To srovnání s jinými obcemi, kde již mají na‐
příklad pěkné bezbariérové chodníky a řadu dalších věcí 
dořešených, to mne trochu mrzí. Ale vím, že na tom pracu‐
jeme, že všechno chce svůj čas, detailní přípravu a zajištění. 
Pak mne možná ještě trochu mrzí, že podobný zájem o ži‐
vot a rozvoj obce nemá více lidí, kteří zde žijí. Že na veřejná 
zasedání, kde se rozhoduje o důležitých věcech, chodí jen 
málo řadových občanů, že málokdo přijde s nějakým nápa‐
dem, návrhem, připomínkou, ale třeba i kri>ckou zpětnou 
vazbou. Tu bych ocenil a věřím, že i moji kolegové v zastupi‐
telstvu by ji určitě uvítali. Vždy je co zlepšovat, a i když se 

hodně snažíme, nikdy se nemůžeme zavděčit úplně každé‐
mu. 
A za dopravní komisi bych ještě asi zmínil, že nás mrzí 
všudypřítomné parkování v ulicích, obzvláště po obou 
stranách komunikací a na chodnících, které snižuje komfort 
a bezpečnost chodců i průjezdnost vozidel. Vím, že bez aut 
se dnes neobejdeme, ale byl bych rád, kdyby občané, po‐
kud mají tu možnost, více využívali parkování na svých po‐
zemcích. Musím říci, že sám mám v tomto směru problém ‐ 
jedno auto (služební) musím rovněž parkovat na obecním 
pozemku, protože pro něj už nemáme doma místo. Takže 
situaci dokážu pochopit. Minimálně bychom tak k sobě mo‐
hli být navzájem o něco ohleduplnější, pokud je to v našich 
možnostech…  

Na závěr se vždy ptám na přání od zlaté rybky. Měl byste 
nějaké?
No… Na tohle moc nejsem. Nedávám si ani žádná 
novoroční předsevze?. Jsem spíše člověk okamžitých roz‐
hodnu? a činů. Přát si… Věřím, že se věci dějí, jak mají. Má‐
li se něco splnit, splní se to, aniž bychom o to prosili třeba 
nějakou tu zlatou rybu. Ale tak pokud by přece jen něco 
takového bylo možné, určitě bych kromě osobních přání 
myslel i na obec – na realizaci oněch projektů, na kterých 
pracujeme, a na splnění snu o kulturním domě, abychom    
v Tursku měli důstojné místo k setkávání a udržování naší 
obecní pospolitos>. 

Velmi děkuji za rozhovor a přeji vám, aby se i jinou cestou 
než přes zlatou rybku vaše přání splnila. ☺   

HM





BLAHOPŘEJEME!
Od ledna do března letošního roku oslavili svá životní jubi‐
lea >to naši spoluobčané:

Jerošová Marie

Strunecká Eva

Karas Václav

Jelínek Jiří

Grulichová Helena

Příhodová Jolanka

Biller Josef

Končítková Josefa

Janďourková Hana

Krůzová Ludmila

Burešová Jana

Čech Jan

Škramlík Luboš

Hataljak Jaroslav

Karasová Valerie

Janušová Jaroslava

Pospíšilová Ivana

Landa Václav

Hodek Jiří

Všem našim oslavencům přejeme mnoho zdraví, 
štěs; a osobní spokojenos: do dalších let.

Poznámka redakce: 
Rubrika respektuje pravidla zákona o ochraně osobních údajů. 
Mezi jubilanty jsou uváděni pouze - občané obce, kteří v daném 
měsíci slaví vyšší kula-ny ‐ tedy 65, 70, 75 a 80 let, a po 80. roce pak 
každý další rok. 
Na přání lze zveřejnění jména oslavence zrušit (nejpozději před 
uzávěrkou aktuálního vydání).  

10 Společenská kronika

VZPOMÍNÁME...

S lítos? oznamujeme,

že nás v minulých dnech opus>la
  
paní Anna Lindová

a paní Anna Hořínková.

Čest jejich památce.

VÍTEJTE MEZI NÁMI!
Rádi bychom mezi námi turskými
přivítali tři nové malé přírůstky. 
Jsou jimi

Mar;nek Hellebrand, 
Antonie Jiroušková

a Aslan Choulík. 
Přejeme jim i jejich rodinám hodně zdraví, lásky, štěs? a ra‐
dostného života u nás v Tursku.

Se smutkem v srdci bohužel 
musíme oznámit, že nás po 
dlouhé nemoci opus>l pan 
Mgr. Vít Šolle, ředitel ZŠ Tur‐
sko/Holubice v letech 2007 
až 2014. Své výborné mana‐
žerské schopnos> uplatnil 
nejen v dobách rekonstruk‐
ce naší školy, ale i následně 
v poli>ce (na Praze 5).
Děkujeme a vzpomínáme.

„Úspěch dne je v jeho ránu,
úspěch roku je v jeho jaru.“

Čínské přísloví

Krásné jarní období a veselé Velikonoce
vám přeje vaše obecní zastupitelstvo

a redakční rada Turských novin.
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UPOZORŇUJEME / PŘIPOMÍNÁME
•  Svoz bioodpadu ve 240 l nádobách
Začátek svozu bude 1. dubna a bude probíhat do 30. listo‐
padu 2025. Svoz bude probíhat každý sudý pátek. Cena pro 
letošní rok je 1.440,‐ Kč. Připomínáme, že je potřeba si        
v podatelně obecního úřadu vyzvednout novou známku pro 
rok 2025.

•  Hřbitov 
Všem nájemcům hrobových míst připomínáme nutnost 
uzavření nové smlouvy o nájmu hrobového místa a to do 
31. 3. 2025. Cena pronájmu hrobového místa je 120,‐ Kč za 
1m2/rok. 
Žádáme všechny nájemce hrobových míst, ať se dostaví do 
podatelny obecního úřadu, nebo se s námi spojí telefonicky 
na čísle 315 786 023 či e‐mailem na sekretarka@tursko.cz ‐ 
zodpovíme vám všechny dotazy, vše vám představíme i vy‐
světlíme (nové platby, nové smlouvy).
Upozorňujeme, že bez souhlasu a domluvy se správou hřbi‐
tova (tedy obce) nikdo bez ohlášení nemůže jakkoliv naklá‐
dat se svým hrobovým místem, to znamená zvětšovat či 
zmenšovat hrobová místa nebo dokonce rušit hrob. Vše 
musí být řádně oznámeno správci (tedy obci) a vše musí být 
podloženo: základní informace o hrobovém místě (např. 
výška, délka, hloubka hrobového místa), typ (urna, rakev, 
hrobka), kdo bude případné práce provádět (jaká společ‐
nost či hrobník nového hrobového místa), v jakém termínu 
a další.
Až teprve poté, co bude mít pronajímatel písemný souhlas 
od správce (obce), může začít provádět úpravy hrobu.

•  Pošta Partner 
Od 1. dubna 2025 bude v případě potřeby zástupu paní 
Moniky Pokorné (pro nemoc, dovolenou či z jiného důvo‐
du) na turské poště působit nová pracovnice, paní Monika 
Zývalová. 

•  Poplatky za psy / stočné
Upozorňujeme na splatnost poplatku za psy a úhrady stoč‐
ného. Prosíme o zaplacení do 31. 3. 2025!  

SVOZ NEBEZPEČNÝCH SLOŽEK 
KOMUNÁLNÍHO ODPADU

Obecní úřad Tursko a FCC Regios, a.s., pořádají

mobilní svoz nebezpečných složek komunálního odpadu 

pro obec Tursko a to 

v sobotu 5. 4. 2025
od 7:45 do 9:15 hodin

Sběrna bude přistavena:

* 7:45 ‐ 8:15 hodin u dětského hřiště (u kontejnerů na  

separaci)

* 8:20 ‐ 8:50 hodin před obchodem p. Brejchy

* 8:55 ‐ 9:15 hodin v osadě Těšina

Fyzické osoby mohou v tomto časovém rozmezí odevzdat 

ZDARMA tyto níže uvedené nebezpečné odpady:

• vyjeté oleje a použité olejové filtry, vč. obalů

• barvy a laky, včetně obalů

• kyseliny, rozpouštědla, čis>če a další domácí chemii

• nádobky od sprejů

• staré a nepotřebné léky

• lednice

• TV, PC

• zářivky a výbojky

• autobaterie a monočlánky

POVINNOSTÍ OBČANA je odevzdat odpad osobně obsluze 

sběrny a neponechávat odpad volně u sběrného místa!

OHLÉDNUTÍ ZA VÁNOČNÍM KONCERTEM
Předvánoční koncert v Křížovnické baště dne 19. 12. 2024 
byl opět nezapomenutelným zážitkem. Dámský kvartet 
FIVE, který je kmenovou součás? Marika Singers, předvedl 
skvělé pěvecké výkony a energii různých žánrů ‐ od popo‐
vých hitů po klasické balady. Taneční skupina Cloggers, 
sdružující nejlepší cloggery v ČR, předvedla jedinečnou ste‐
pařskou show plnou energie a nadšení. Radost ze zpěvu      
a tance byla nakažlivá, a tak se mnozí diváci nechali strh‐
nout k potlesku do rytmu. Celý večer se nesl v duchu poho‐
dy, rados> a očekávání blížících se svátků. Na konci sklidili 
vystupující zasloužený bouřlivý potlesk. Děkujeme všem, 
kteří přišli podpořit tuto krásnou předvánoční tradici.

Libuše Tydlitátová

Společenské dění
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CO MĚLI NA STOLE VAŠI ZASTUPITELÉ?

Dne 16. prosince zastupitelstvo obce Tursko na svém po‐
sledním veřejném zasedání v roce 2024 schválilo:

 rozpočtové opatření č. 10 ve znění návrhu
 po projednání návrh majetku určeného k vyřazení dle 
předloženého soupisu
 po projednání Střednědobý výhled obce pro roky 2025‐
2027 ve znění návrhu
 po projednání schodkový rozpočet pro rok 2025 s ?m, že 
tento schodek bude pokryt finančními prostředky z minu‐
lých let
 pro kontrolu hospodaření pro rok 2025 firmu PKM Audit 
& Tax s.r.o., IČO: 27377563
 po projednání Dodatky Smluv o dílo se spol. FCC Regios, 
a.s., IČO: 46356487, na zajištění nakládání s odpady na ka‐
tastrálním území obce Tursko a pověřilo starostku uzavře‐
ním Dodatků smluv ve znění návrhu
 po projednání v návaznos> na Dodatky smluv o dílo se 
spol. FCC Regios, a.s. nové ceny pro objednání kontejnerů 
pro nadměrný a stavební odpad pro rok 2025 s ?m, že je 
služba možná pouze do uzavření skládky v 1. čtvrtle? 2025
 po projednání rozpočet pro rok 2025 příspěvkové orga‐
nizace Mateřská škola Tursko
 po projednání schvaluje Odpisový plán pro rok 2025 pří‐
spěvkové organizace Mateřská škola Tursko
 po projednání Střednědobý výhled rozpočtu na roky 
2025‐2027 příspěvkové organizace Mateřská škola Tursko
 v souladu s ustanovením zákona č.250/2000 Sb., o roz‐
počtových pravidlech územních samosprávných celků v plat‐
ném znění, žádost organizace Rybářského spolku Studánka 
Tursko z.s., IČO: 08918023, o poskytnu? dotace pro rok 
2025 ve výši 25.000,‐ Kč na celoroční údržbu rybníka a jeho 
okolí, opravu hráze, na rekonstrukci a vybavení bašty, 
organizaci akcí a pověřilo starostku uzavřením smlouvy ve 
znění návrhu
 v souladu s ustanovením zákona č.250/2000 Sb., o roz‐
počtových pravidlech územních samosprávných celků v plat‐
ném znění, žádost organizace TJ Tursko, z.s., IČO:47569662, 
o poskytnu? dotace pro rok 2025 na celoroční činnost fot‐
balového klubu, údržbu sportoviště a kulturní činnost ve 
výši 150.000,‐ Kč a pověřilo starostku uzavřením smlouvy ve 
znění návrhu
 po projednání uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcné‐
ho břemene č. IV‐12‐6036955/VB06 se společnos? ČEZ Dis‐
tribuce, a.s. na pozemcích parc. č. 479/95, 479/51, 479/5, 
479/114, 479/42 a 479/50 v k. ú. Tursko, výše náhrady činí 
v souladu s čl. III. odst. 6 Smlouvy 334.400,‐ Kč bez DPH. 
Pověřilo starostku podpisem smlouvy.
 po projednání uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcné‐
ho břemene se společnos? Krajská správa a údržba silnic 
Středočeského kraje, p. o., IČO: 00066001, na pozemku 
parc. č. 547, LV 981 v k. ú. Tursko, výše zálohy činí v souladu 

s bodem č.5 Smlouvy 2.850,‐ Kč bez DPH. Pověřilo starostku 
podpisem smlouvy.
 Smlouvu o budoucím vkladu, pachtu a provozování vo‐
dárenské infrastruktury se společnostmi Vodárny Kladno‐ 
Mělník, a.s., IČO: 46356991, a Středočeské vodárny, a.s., 
IČO: 26196620. Pověřilo starostku podpisem smlouvy.
 po projednání uzavření nájemní smlouvy se společnos? 
Krajská správa a údržba silnic Středočeského kraje, p. o., 
IČO: 00066001, na čás> pozemku parc. č. 671, LV 10001      
v k. ú. Tursko, výměra 201m2 , roční nájemné za 1m2 činí     
v souladu s bodem č. 5 Smlouvy 24,‐ Kč, tj. celkem 4.824,‐
Kč. Pověřilo starostku podpisem smlouvy.
 po projednání uzavření nájemní smlouvy se společnos? 
Krajská správa a údržba silnic Středočeského kraje, p. o., 
IČO: 00066001, na čás> pozemku parc. č. 711, LV 10001      
v k. ú. Tursko, výměra 156m2, roční nájemné za 1m2 činí      
v souladu s bodem č. 5 Smlouvy 24,‐ Kč, tj. celkem 3.744,‐ 
Kč. Pověřilo starostku podpisem smlouvy.
 odměny za výkon jednotlivých funkcí neuvolněných čle‐
nů zastupitelstva a předsedů výboru nebo komise, kteří 
nejsou zastupiteli, takto:

          starosta                    42.427,‐ Kč
          místostarosta                    38.157,‐ Kč
          předseda výboru nebo komise        4.225,‐ Kč
          předseda výboru nebo komise, který není  
          zastupitelem       4.225,‐ Kč
          člen zastupitelstva bez dalších funkcí     2.113,‐ Kč

Výsledky projednávání, o kterých se nehlasovalo
Zastupitelstvo obce Tursko vzalo na vědomí:

 zprávy o činnos> všech výborů a komisí:
* Zprávu o činnos> kontrolního výboru – přednesenou 
předsedou panem Ing. Mar>nem Jungem,
* Zprávu o činnos> finančního výboru – přednesenou před‐
sedou panem Prof. Ing. Mar>nem Fuskem, CSc.,
* Zprávu o činnos> komise kulturní, školské a sociální – 
přednesenou paní starostkou Libuší Tydlitátovou,
* Zprávu o činnos> komise dopravní – přednesenou před‐
sedou panem Ing. Ondřejem Prchalem,
* Zprávu o činnos> komise pro místní rozvoj, výstavbu a ži‐
votní prostředí – přednesenou předsedou panem Ing. Vla‐
dimírem Snopem,
* Zprávu o činnos> komise sportovní – sepsanou předse‐
dou panem Ing. Robertem Ma@ello. Pan předseda byl 
omluven a zpráva nebyla přednesena.

 Schválený rozpočet Svazku obcí “Od Okoře k Vltavě“ 
2025
 Schválený rozpočet Základní škola Tursko ‐ Holubice, sva‐
zek obcí 2025
 informace přednesené paní starostkou
 průběh diskuze

Informace z obce
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Dne 10. 2. 2025 se zastupitelstvo obce Tursko sešlo na svém 
prvním letošním veřejném zasedání a schválilo na něm:

 rozpočtové opatření č. 1 ve znění návrhu
 návrh smlouvy o zřízení věcného břemene č. IV‐12‐
6035251, doručené dne 12. 12. 2024 od společnos> Elmep 
s.r.o., IČO: 26461811, zastupující firmu ČEZ Distribuce a.s. 
Jedná se o oprávnění umístění, oprav a udržování distribuč‐
ní soustavy na pozemku parc. č. 479/52, 479/50, 479/114   
a 479/51 v k. ú. Tursko. Výše náhrady činí 136.700,‐ Kč, k té‐
to částce bude připočítána daň z přidané hodnoty. Zastu‐
pitelstvo pověřilo starostku podpisem smlouvy.
 přije? dotace dle Registrace a rozhodnu? o poskytnu? 
dotace od Národní sportovní agentury, program Rozvoj 
místních sportovišť a zázemí ‐ kabina, s názvem projektu 
00241768 ‐ obec Tursko ‐ hřiště ‐ technické zhodnocení. Vý‐
še přiznané dotace je 1.841.549,‐ Kč. Zastupitelstvo dále 
schválilo přípravu smlouvy a pověřilo starostku podpisem.
  poskytnu? finančního příspěvku na činnost organizace 
Charita Kralupy nad Vltavou, IČO 26520800, ve výši 20.000,‐ 
Kč a pověřilo starostku uzavřením Smlouvy o poskytnu? do‐
tace z rozpočtu obce
 Zastupitelstvo obce Tursko souhlasilo s textem předža‐
lobní výzvy vůči společnos> Rosita Property, s.r.o., IČO 
28210042, v souvislos> s neplněním závazků této společ‐
nos> podle smlouvy o spolupráci nazvané „Nová plánovací 
smlouva“, která byla schválena zastupitelstvem obce dne 
16. 12. 2020. Zastupitelstvo obce pověřilo starostku, aby 
prostřednictvím advokátní kanceláře zajis>la odeslání před‐
žalobní výzvy a případné další právní kroky vůči společnos> 
Rosita Property, s.r.o.

Výsledky projednávání, o kterých se nehlasovalo
Zastupitelstvo obce Tursko vzalo na vědomí:

 zprávy o činnos> všech výborů a komisí
 informace přednesené paní starostkou
 průběh diskuze

Další veřejné zasedání obecního zastupitelstva se konalo 
17. března 2025 a zastupitelé na něm schválili:

 program 2. zasedání s doplněnými body Pověření účas? 
na Valné hromadě společnos> FCC Regios, a.s., a Informace 
o výsledku výběrového řízení na zhotovitele veřejného 
osvětlení v ulici Kosmova
 rozpočtové opatření č. 2 ve znění návrhu
 poskytnu? finančního příspěvku na činnost organizace 
Linka bezpečí, z. s., IČO 61383198, ve výši 5 000,‐ Kč a pově‐
řilo starostku uzavřením Smlouvy o poskytnu? dotace z roz‐
počtu obce
 žádost společnos> Přemyslovské střední Čechy o.p.s., 

IČO: 24828815. Roční příspěvek na rok 2025 činí 8,‐ Kč na 
obyvatele. Pověřilo starostku obce podpisem smlouvy.
 poskytnu? finančního daru ve výši 20.000,‐ Kč společ‐
nos> Zdravotní klaun, o.p.s., IČO: 26547953, a pověřilo paní 
starostku podpisem smlouvy
 po projednání v souladu s ustanovením § 102 odst. 2 
písm. q a § 102 odst. 4 zákona č. 128/2000 Sb., (dále jen zá‐
kon o obcích) v platném znění, účetní závěrku příspěvkové 
organizace Mateřská škola Tursko, výsledek hospodaření ve 
výši 647.617,74 Kč a jeho převedení zpět na účet obce 
Tursko
 zastupitelstvo pověřilo starostku obce Tursko, paní Libuši 
Tydlitátovou, účas? na Valné hromadě společnos> FCC Re‐
gios, a. s, IČO 46356487, která se koná dne 22. dubna 2025
 zastupitelstvo obce souhlasilo s doporučením hodno?cí 
komise ze dne 11. 3. 2025 a rozhodlo o výběru dodavatele 
na akci "Výstavba veřejného osvětlení v obci Tursko" firmu 
Elektro Klein s.r.o., IČO: 29001366, pouze za předpokladu, 
že vybraný dodavatel dodá všechny požadované chybějící 
doklady a opraví smlouvu o dílo v souladu se zadávacími 
podmínkami veřejné zakázky. 
Nabídková cena činí 571.176,‐ Kč bez DPH. Zastupitelstvo 
pověřilo starostku podpisem smlouvy s vybraným dodava‐
telem, pokud dodá veškeré podklady a odstraní nedostatky.

Výsledky projednávání, o kterých se nehlasovalo
Zastupitelstvo obce Tursko vzalo na vědomí:

 zprávy o činnos> všech výborů a komisí:
* Zprávu o činnos> kontrolního výboru – přednesenou 
předsedou panem Ing. Mar>nem Jungem,
* Zprávu o činnos> finančního výboru – přednesenou před‐
sedou panem Prof. Ing. Mar>nem Fuskem, CSc.,
* Zprávu o činnos> komise kulturní, školské a sociální – 
přednesenou předsedkyní paní Ing. Kateřinou Kracíkovou, 
MBA,
* Zprávu o činnos> komise dopravní – přednesenou před‐
sedou panem Ing. Ondřejem Prchalem,
* Zprávu o činnos> komise pro místní rozvoj, výstavbu a ži‐
votní prostředí – sepsanou předsedou panem Ing. Vladimí‐
rem Snopem. Z důvodu jeho nepřítomnos> přečetla zprávu 
paní Millerová.
* Zprávu o činnos> komise sportovní – přednesenou před‐
sedou panem Ing. Robertem Ma@ello.

 informace přednesené paní starostkou
 průběh diskuze

Výběr ze zápisů: HM

Přehled usnesení: www.tursko.cz

Další veřejné zasedání obecního zastupitelstva se bude ko‐
nat dne 28. dubna 2025 od 19.00 hodin v zasedací míst‐
nos> Obecního úřadu Tursko. Srdečně vás na něj zveme. 
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TURSKÉ PLESÁNÍ 2025:
VEČER PLNÝ ELEGANCE, HUDBY A RADOSTI
V sobotu 8. února 2025 se v Křižovnické baště v Tursku ko‐
nal již 2. ročník společenského plesu Turské plesání, který 
opět potvrdil svou oblibu mezi místními obyvateli i návštěv‐
níky z okolí. Večer se nesl v duchu elegance, skvělé hudby   
a výborné nálady, což dokazuje hojná účast a nadšené ohla‐
sy všech zúčastněných.
Jedním z hlavních lákadel byla tradiční kapela Caroline 
Band, která svými energickými i roman>ckými melodiemi 
naplnila celý večer. Parket byl po celou dobu zaplněn 
tanečními páry, které si užívaly jak klasické společenské 
tance, tak modernější rytmy.
Ples by se neobešel bez bohaté tomboly, která přinesla 
spoustu napě? a následné rados>. Díky štědrým sponzo‐
rům a dárcům si hosté mohli odnést atrak>vní ceny, mezi 
kterými například nechyběly láhve vína, gurmánské po‐
choutky, dárkové poukazy nebo tema>cké dekorace.
Celková atmosféra večera byla úžasná – přátelská, slavnost‐
ní a plná smíchu. Organizátoři odvedli skvělou práci, za což 
jim patří velké poděkování. Turské plesání se tak stává 
krásnou tradicí, na kterou se můžeme těšit i v příš?m roce.
Děkujeme všem, kteří se podíleli na organizaci, a všem 
hostům za skvělou atmosféru! Na viděnou na Turském 
plesání 2026!

Kateřina Kracíková (KK) 
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JAK TURSKÉ ŽENY SLAVILY SVŮJ DEN?

Oslava letošního Mezinárodního dne žen se uskutečnila 6. 
března. Setkání pro ženy, které se konalo na obecním úřa‐
dě, bylo zaměřeno na sebelásku, péči o tělo i duši, a přine‐
slo nám krásné chvíle plné inspirace, relaxace a vzájemné 
podpory pod vedením lektorky jógy Jany Hozákové. 
Setkání přineslo nejen skvělé zážitky, dobrou náladu, ale i po‐
zi>vní energii, která se nesla celým podvečerem a kterou si 
ženy odnášely také domů. 
Příjemným překvapením byla hojná účast ‐ zasedací míst‐
nost byla doslova těsná, což svědčí o tom, jak velký zájem 
máte o témata, která se týkají nás všech. 
Program obsahoval prak>cké ukázky face jógy, které 
pomohly uvolnit napě?, a aromaterapii, při které si každá 
žena mohla vytvořit vlastní roll‐on s vonným olejem podle 
své individuální volby. Dámy si také domů odnesly kvě>nu, 
která byla nejen dárkem, ale i symbolem toho, jak je důleži‐
té věnovat čas samy sobě. K pohodové a příjemné atmosfé‐
ře podvečera přispělo i malé občerstvení. 
Děkuji všem za účast a věřím, že si z tohoto setkání každá 
žena odnesla něco, co jí pomůže vnést více klidu, rovnová‐
hy a sebelásky do každodenního života. Těším se na další 
společné chvíle plné pozi>vní energie a podpory.

Libuše Tydlitátová

PLÁN AKCÍ NA 1. POLOLETÍ 2025

26. duben  VÝLET PRO SENIORY
(náhradní termín z roku 2024) 

17. květen  FARMÁŘSKÝ TRH

30. duben  PÁLENÍ ČARODĚJNIC

O všech akcích budete včas informováni na stránkách obce, 
sociálních sí?ch, vývěskách i zde ve zpravodaji.

24. květen   RYBÁŘSKÉ ZÁVODY

7. červen   DĚTSKÝ DEN

20.21. červen   OSLAVY VÝROČÍ
925 LET OBCE TURSKO

29. březen  DĚTSKÝ KARNEVAL

10. květen  OSLAVA VÝROČÍ 
KONCE 2. SVĚTOVÉ VÁLKY
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ZPRÁVIČKY Z MATEŘSKÉ ŠKOLY
Začátek roku 2025 byl v naší mateřské škole náročný kvůli 
chřipkové epidemii, která pos>hla nejen většinu dě?, ale 
také pedagogický i nepedagogický personál. V některých 
dnech zůstala školka téměř prázdná, ale zvládli jsme provoz 
zachovat. Z důvodu onemocnění pracovnic školní kuchyně 
jsme museli dočasně zajis>t dovoz stravy. Rádi bychom 
moc poděkovali za vstřícnost a rychlou pomoc paní Janě 
Novotné z přílepské Nové hospůdky, která byla jako jedi‐
ná v okolí ochotná vařit pro nás okolo 100 porcí denně. 
Děkujeme také panu Sedlářovi, který nám pomáhal těžké 
termosy nosit z auta do školní kuchyně. Děkujeme i všem 
ostatním, kteří se v krizových dnech podíleli na setrvání 
chodu školky ze všech sil.

Přes všechny komplikace jsme se snažili dětem nabídnout 
co nejvíce rados> a zajímavých ak>vit. V únoru se ve školce 
konal karneval, který proběhl za účas> Inky Rybářové, zná‐
mé písničkářky pro dě>. Celá školka se proměnila v pestro‐
barevné rejdiště masek – dě> i paní učitelky si připravily 
originální kostýmy a společně si užily dopoledne plné 
písniček, her a soutěží. Nechyběla ani sladká odměna pro 
všechny malé karnevalové účastníky.

Další akcí byla besídka pro rodiče dě?, které navštěvují 
kroužek anglič>ny. Malí „anglič>náři“ předvedli, co všechno 
se během hodin prvního polole? naučili.

V únoru u nás také proběhl logopedický screening a posu‐
zování školní zralos:, které prováděl speciální pedagog        
v rámci spolupráce s Centrem Lexík. Tato odborná podpora 
pomáhá rodičům získat cenné informace o připravenos> 
jejich dě? na vstup do základní školy, případně doporučení, 
jak dítě dále podpořit v rozvoji řeči a dalších dovednos?.

Velkou radost nám všem udělala i bohatá sněhová nadílka. 
Konečně jsme si mohli společně užít pravou zimu! Dě> 
trávily čas venku – zkoušely si dělat sněhové anděly, pozo‐
rovaly vlastnos> sněhu...

S příchodem března jsme využili klasické téma: "Březen ‐ 
měsíc knihy". Dě> se seznamovaly s klasickými pohádkami, 
učily se převyprávět příběhy vlastními slovy a některé pohád‐
ky si i drama>zovaly. Rozvíjely tak nejen svoji čtenářskou 
gramotnost, ale i řeč, fantazii a schopnost spolupráce ve 
skupině. Největší úspěch měly popletené pohádky, kdy se 
do klasické pohádky dostalo pár lumpáren navíc... ☺
Nový Rámcově vzdělávací program pro předškolní vzdělá‐
vání, který přinese do mateřských škol řadu změn (pozi>v‐
ních, a i těch, které pro nás budou takříkajíc výzvou), už je 
ve schvalovacím procesu. Změny nás čekají nejen v oblas> 
vzdělávání, digitalizace, ale chystá se také nová vyhláška      
o školním stravování, kdy bude do jídelníčku dě? zavedeno 
větší množství zdravějších a nutričně bohatších potravin. 
Doufáme, že všechny změny zvládneme, abychom dětem 
zajis>li kvalitní péči, vzdělávání i zdravou stravu.

Věřím, že nás čekají krásné jarní dny plné her, tvoření a vý‐
letů. Přeji je jak nám ze školky, tak všem čtenářům. 

                                                                                         Jarmila Dalíková, ředitelka MŠ Tursko

Mateřská škola

Drama�zace pohádky O veliké řepě

▲▼    Karneval s Inkou

Sněhové ces�čky



17

CO NOVÉHO NA NAŠÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLE?
Koncem ledna skončilo 1. polole? školního roku 2024/2025. 
Všichni žáci naší školy při té příležitos> dostali hodnocení 
své práce. Doufám, že jim dodalo sílu a mo>vaci do polole? 
druhého.
V letošním roce máme poprvé šesťáky. Ti už mají za sebou 
období seznamování s novými předměty. Asi největší vý‐
zvou pro ně je předmět fyzika. Držme jim pěs>, ať se s ní 
dobře "poperou".
A co nás čeká ve 2. polole?? Velkou událos? budou školy    
v přírodě. Pro žáky 2. a 3. ročníku to bude škola v přírodě 
spojená s plaváním ve Slaném. V loňském roce se díky to‐
muto kurzu naučilo plavat velké procento dě?. Starší roční‐
ky pojedou na školy v přírodě podle výběru třídního učitele.
A co čeká učitele? Velká novinka ze strany Ministerstva škol‐
ství ‐ nový Rámcový vzdělávací program, který je závazný 
pro všechny školy. Je před námi spousta práce. Každá škola 
si na základě RVP musí vytvořit svůj vlastní, konkrétnější 
školní vzdělávací program. Ministerstvo nás ale zásobuje      
i dalšími požadavky a změnami, aniž by dalo čas na jejich 
zpracování. Dě? se nejvíce dotkne změna spotřebního koše 
ve školních jídelnách. Což znamená více "zdravých" jídel. 
Doufejme, že nad nimi naši strávníci nebudou "ohrnovat 
nosy", jako tomu občas dosud bývalo...
Děkuji všem učitelům, zaměstnancům školy a rodičům za 
trpělivost při výchově a vzdělávání našich dě?.

Mgr. Renata Vařechová, ředitelka
Svazková Základní škola Tursko‐Holubice

Základní škola

Svazková Základní škola Tursko-Holubice

hledá 
kvalifikovaného a nadšeného

učitele/učitelku pro 1. stupeň
a učitele/učitelku pro 2. stupeň. 

Pokud máte rádi práci s dětmi a chcete se stát součástí 
našeho týmu, neváhejte se přihlásit!

Požadujeme:
• Vysokoškolské vzdělání v oboru
pedagogiky 1. stupně / 2. stupně

• Zkušenosti s výukou na základní škole
• Schopnost motivovat a inspirovat žáky

• Trpělivost, kreativitu a pozitivní přístup

Nabízíme:
• Přátelské a podporující pracovní prostředí

• Možnost profesního růstu a dalšího vzdělávání
• Příspěvky na stravování 

Kontakt: 
Pokud máte zájem, zašlete svůj životopis a motivační 

dopis na e-mail reditel@zstursko.cz nebo nás 
kontaktujte na telefonním čísle +420 724 840 861.

Těšíme se na vaše nabídky!

Z Á P I S
DO MATEŘSKÉ ŠKOLY TURSKO

se koná dne 7. 5. 2025 
od 8 do 11 hodin a od 13 do 15 hodin.

K zápisu se dostaví rodiče, nebo zákonní zástupci dětí.
Doklady potřebné k zápisu:

• řádně vyplněná žádost včetně vyjádření pediatra
(do kolonky údaje o rodině prosím vyplnit telefony
a e-maily zákonných zástupců, popř. dat. schránku)
• občanský průkaz rodiče, nebo zákonného zástupce
• rodný list dítěte / • kartičku zdravotního pojištění

• občané EU doklad o trvalém pobytu v obci Tursko /
občané třetích zemí oprávnění k pobytu na území ČR

na dobu delší než 90 dnů

Formulář žádosti o přijetí dítěte do mateřské školy 
je možno si vyzvednout v MŠ Tursko

dne 24. 4. 2025 od 15 do 16 hodin u příležitosti

DNE OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
nebo si ho můžete stáhnout na webu MŠ 

(www.mstursko.cz v sekci Dokumenty) Formulář 
přineste k zápisu řádně vyplněný.



18

SERIÁL NÁZVY TURSKÝCH ULIC 9.
Díky paní Jolaně Příhodové již jste měli možnost seznámit 
se s historií a původem názvů osmi turských ulic. V dnešním 
vydání seriál opět pokračuje a máte možnost zjis>t, co je to 
"poustka" a proč máme v Tursku ulici, která se jmenuje     
"V Poustkách".

ULICE V POUSTKÁCH

Možná poněkud neobvyklé jméno má malebné prostranství 
trojúhelníkového půdorysu za budovou bývalé hospody. 
Půjdete‐li Křížovnickou ulicí z centra obce směrem ke kos‐
telu, za hospodou doprava a jste V Poustkách. Název se po‐
užívá od pradávna a odkazuje na nízkou budovu čp. 8, tzv. 
poustka (momentálně v rekonstrukci). 

Objekt je součás? přilehlého dvora vystavěného Ry?řským 
řádem Křížovníků s červenou hvězdou. Barokní areál křížov‐
nické rezidence tvoří hlavní budova čp. 9, dále průjezdní 
dvůr se dvěma branami, bývalá stravovna, bývalé stáje a ko‐
nečně objekt čp. 8 – poustka pro podruhy (tak je hospo‐
dářská budova pojmenována v původním doplňkovém listu 
památkového katalogu). Poustka se říkalo opuštěné neob‐
hospodařované usedlos>. Podruh byl člověk bez vlastního 
příbytku. Neměl žádný nemovitý majetek. Bydlel v nájmu, 
tedy v podruží, většinou u sedláka. Selská ins>tuce podruží 
zajišťovala stálou pracovní sílu na větších statcích. Hospo‐
dář mohl pronajmout neobydlenou poustku nebo volnou 
komoru. Podruzi v nájmu bydleli často i se svou rodinou      
a tvořili vlastní ekonomickou jednotku. Velké statky si moh‐
ly dovolit i několik podruží. V našich poustkách je pět oken 
do ulice, to je pět světniček pro podruhy. Jednalo se větši‐
nou o jednu místnost s jedním oknem a jednoduchým ná‐
bytkem. Vlastník statku mohl také podruhovi pronajmout 

Základní škola  pokračování Zajímavosti z obce

ZÁPIS DO 1. TŘÍDY 2025
pořádá Svazková základní škola TurskoHolubice

ve středu 2. dubna,
v pondělí 7. dubna a
v pondělí 14. dubna

vždy od 15:00 do 17:30

Vážení rodiče,
zápis dětí do 1. ročníku Svazkové Základní školy TurskoHolubice 
(spádové obce Tursko i Holubice) proběhne ve středu 2. 4. 2025, 

dále v pondělí 7. 4. 2025 a v pondělí 14. 4. 2025 
vždy od 15:00 do 17:30 v budově školy v Holubicích.

Zákonný zástupce žáka je povinen přihlásit dítě ke školní docházce. 
Jedná se o děti narozené v období od 1. 9. 2018 do 31. 8. 2019.

Online rezervace termínu zápisu
je bezpodmínečně nutná

a to přes odkaz na hlavní stránce webu školy www.zstursko.cz.
Rezervace termínu na zápis do 1. třídy bude přes webový odkaz na 

hlavní stránce školy. Vlevo nahoře (nad jídelníčkem) je modrý odkaz 
„ŠKOLA ONLINE". Po kliknutí na něj hledejte v levém sloupci dole 
odkaz „Přihláška k zápisu". Dále se řiďte instrukcemi v dotazníku.

Den otevřených dveří pro zájemce o 1. ročník proběhne
v pondělí 17. 3. 2025 od 17:00 do 17:30 

v budově školy v Holubicích, V Průhonu 67.

Přípravná třída ve školním roce 2025/2026
otevřena z kapacitních důvodů nebude.

▲▼    Takhle žije naše základní škola
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část svých pozemků a podruh ?m pádem mohl mít takové 
malé hospodářství pro svou potřebu. Hlavně ale pracoval 
pro statkáře, čímž mu splácel nájem. Nebo mu pla>l nájem‐
né, pokud pracoval jinde. Podruzi patřili k nejchudší vrstvě 
vesnického obyvatelstva, ale na rozdíl od domkářů a cha‐
lupníků měli stálou práci. Čeledínové a děvečky byli chápáni 
jako širší rodina sedláka, museli mu ale sloužit. Podruh své‐
mu pronajímateli nesloužil, sedlák si jej mohl na práci 
najímat. 

Hlavní budova čp. 9 byla postavena roku 1664 jako „panská 
hospoda s řeznickým krámem“. Autorem návrhu byl 
pravděpodobně italský architekt Carlo Lurago (1615‐1684). 
Pocházel z umělecké rodiny a do Prahy přišel v pouhých 23 
letech. Založil si stavební společnost a patřil mezi nej‐
úspěšnější stavitele raného baroka. Na přestavbě areálu      
v letech 1719‐1721 se patrně podíleli i nejvyhledávanější 
barokní stavitelé – otec a syn Dientzenhoferovi. Přibyly hos‐
podářské budovy v jižní čás> dvora a obě brány. Hospodě 
se dlouho říkalo „Na Nové“. V době vzniku byla ze tří zdej‐
ších hospod nejmladší, tedy „nová“ a jméno jí na mnoho let 
zůstalo. S místem se pojí i příběh o tom, že se tu v roce 
1841 narodil hudební skladatel Antonín Dvořák. Jeho pří‐
buzní zdejší hos>nec a řeznictví provozovali.

Křížovnický areál sloužil také pro formany a pos>liony. Na 
starých mapách můžeme najít u jména Tursko symbol žluté 
trumpetky. V době pobělohorské tu byla zřízena jedna         
z nejstarších poštovních stanic. Sídlila ve zdejším dvoře 
téměř 150 let. Pos:lion je starší výraz pro posla, který 
zprostředkovával osobní doručení zásilky nebo dopisu.        
Z Prahy vedlo v 17. stole? jen několik hlavních cest: do 
Vídně, Lince, Bavorska, Slezska a také jedna přes Tursko do 
královského města Velvary a dále do Saska. Poštovní stanice 
se zřizovaly po trase v takové vzdálenos>, aby ji urazili koně, 
než se unaví. Pak bylo potřeba vyměnit unavené koně za 
nové, případně provést nějaké poštovní úkony. Proto byly 
ve zdejším dvoře také stáje pro přepřahání koní. Věděli jste, 
že slovo „pošta“ má původ právě ve slově „post“ („poste“) 

neboli stanoviště určené pro služby spojené s dopravou 
zpráv, zásilek či osob? Hlavním úkolem těchto míst roz‐
místěných v určitých vzdálenostech na cestě byla služba pro 
cestujícího (ustájení a přepřahání koní, stravování, nocleh). 
Také zdejší stravovna sloužila k občerstvení pos>lionů, 
kočích i pocestných. V hos:nci „Na Nové“ pak mohli přeno‐
covat nebo ochutnat zdejší špitálské pivo. Některé církevní 
řády měly své pivovary a Křížovníci patřili v tomto směru     
k těm nejproslulejším. Křížovnický pivovar u Karlova mostu 
jako první v českých zemích začal stáčet pivo do skleněných 
lahví. Do té doby pivovary používaly lahve kameninové. 

Ulici „V Poustkách“ najdeme kromě Turska také v obcích 
Cítoliby, Líšťany, Chotu>ce, Mšec a Mra?n. Existuje i ve 
variantě „Na Poustkách“, tu mají třeba v obcích Černošice   
a Velká Dobrá nebo jen „Poustka“, ta je v Lysolajích. 

Jolana Příhodová

Použitá literatura a zdroje:
900 let obce Tursko, kolek>v autorů, Praha 2001

www.pamatkovykatalog.cz
www.encyklopedie.soc.cas.cz

Plánek dle katalogu NPÚ překreslila autorka, foto autorka

Zajímavosti z obce
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KANÁL NENÍ POPELNICE
aneb CO DO KANALIZACE NEPATŘÍ
Vypouštění odpadních vod do veřejné kanalizace se řídí zá‐
konem č. 274/2001 sb., o vodovodech a kanalizacích, v plat‐
ném znění, a dále je upřesněno v aktualizovaném Kanali‐
začním řádu pro obec Tursko, který schválil vodoprávní úřad 
MÚ Černošice v roce 2023. 
Systém odvádění odpadních vod kanalizační sí? funguje bez 
problémů jen pokud všichni připojení používají kanalizaci 
tak, jak mají. Splašková kanalizace je projektována na od‐
padní vody – tj. vody mírně znečištěné během běžného 
splachování, koupání, uklízení, praní nebo umývání nádobí 
a potravin v kuchyni apod. 
Koncentrované kapalné, tuhé nebo nebezpečné odpady do 
kanalizace v žádném případě nepatří. Kdo používá záchod 
nebo kanál jako popelnici, může svým chováním zkompli‐
kovat odtok i následné čištění odpadních vod a navíc výz‐
namně přispívá k množení hlodavců ve stokách.
Kanalizační řád stanovuje maximální přípustnou hodnotu 
znečištění nerozpuštěných látek v odpadních vodách. Tento 
stanovený limit bývá mnohonásobně překračován při pou‐
ži; dr:čů kuchyňského odpadu. Při drcení odpadů jsou 
zbytky jídla rozmělňovány na hustou mastnou kaši, na kte‐
rou nejsou kanalizační přípojky ani kanalizace dimen‐
zovány. 
Tuky a jiné extrahovatelné látky se mohou do kanalizace 
dostávat nejen jako odpady z domácnos?, které se zbavují 
olejů a tuků ze smažení a fritovaní vyli?m do kanalizace, ale 
i v případech, kdy stravovací zařízení nemají nainstalované 
lapače tuků nebo o ně správně nepečují. V kanalizaci se pak 
tyto látky sráží, usazují, vznikají hrudky, které se postupně 
nabalují a rostou. Dochází ke vzniku nánosů, které snižují 
kapacitu zařízení a brání volnému průtoku. Může dojít až    
k ucpání přípojky nebo stoky. Kromě toho tukem zanesené 
kanály nepříjemně zapáchají.
Rozkladem tuků v kanalizaci vznikají mastné kyseliny, které 
zvyšují korozi stěn kanálů a potrubí. Dále veškeré tyto látky 
způsobují i velké po?že při mechanických a biologických 
procesech na čis?rně odpadních vod.
Kromě níže uvedených hygienických potřeb jsou dalšími 
nevítanými předměty v kanalizaci provazy, uhynulá zvířata  
a kovové předměty (např. žiletky, hřebíky, dráty). Velké pro‐
blémy mohou v kanalizaci způsobovat i odpady ze staveb    
a stavební materiál.

Ucpaná čerpací stanice, popřípadě samotný kanalizační řad, 
může způsobit vytopení přilehlých nemovitos; splaškový‐
mi vodami. Tomuto nega>vnímu jevu se obec Tursko snaží 
předejít. Proto před každou čerpací stanicí byly v posled‐
ních letech osazeny čis?cí jímky s kalovým prostorem, který 
je pravidelně vysáván fekálním vozidlem. Sedimenty jsou 
odváženy na ČOV (čis?rnu odpadních vod). Samotné čerpa‐
cí stanice na veřejné kanalizaci (máme jich v Tursku již 5      
a jednu ČOV) jsou dvakrát ročně vyčerpány a vyčištěny fe‐
kálním vozidlem. Následně probíhá kontrola čerpací techni‐
ky odbornou firmou. Zjištěné závady jsou okamžitě odstra‐

ňovány. Náklady spojené s touto činnos? se projevují samo‐
zřejmě v ceně stočného, která každým rokem stoupá. 
Ani modernizace čis?rny odpadních vod v roce 2022 a čer‐
pacích stanic (každá má dnes 2 čerpadla a jedno náhradní 
ve skladě) bez vaší spolupráce neodstraní výše popisované 
problémy. Jenom odpovědný přístup všech obyvatel obce 
Tursko může danou situaci zlepšit.

Z těchto důvodů se na vás obracím se žádos?, abyste s roz‐
myslem používali společnou kanalizační síť, do WC a kanali‐
začních vpus? vypouštěli jenom odpadní vody a ostatní 
odpady likvidovali odpovídajícím způsobem. Děkuji.

 Ing. Alexander Mutňanský

DO VEŘEJNÉ KANALIZACE NEPATŘÍ:

• Biologický odpad 
‼ odpady z kuchyňských dr>čů ‐ patří do    
kontejnerů na směsný odpad
‼ zbytky jídel, zbytky zeleniny a ovoce a dalších    
potravin ‐ patří do kompostérů, příp. do kontejnerů 
na směsný odpad
‼ tuky, fritovací a ostatní oleje z domácnos? ‐ patří 
do sběrného dvora

• Veškeré hygienické potřeby  
(kondomy, vložky, pleny a separační vložky, čis?cí ubrousky 
apod.) ‐ patří do kontejnerů na směsný odpad

• Chemikálie a další nebezpečné látky
‐ vše patří do svozu nebezpečného odpadu:

‼ staré barvy, ředidla, lepidla
‼ kyseliny, hydroxidy, detergenty
‼ mazadla, oleje
‼ zbytky čis>cích prostředků
‼ domácí a zahradní chemie
‼ obsah baterií, ropné látky
‼ radioak>vní látky, infekční a karcinogenní
‼ a další chemické látky

• Léky ‐ patří zpět do lékárny
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ZÁKAZ PÁLENÍ BIOODPADU
NOVÝ ZÁKON O OCHRANĚ OVZDUŠÍ
Dne 1. března 2025 vstoupila v platnost novela zákona      
o ochraně ovzduší (zákon č. 42/2025 Sb.), která přináší výz‐
namnou změnu pro všechny, kdo se zbavují suchého rost‐
linného bioodpadu. Nově je zakázáno jeho spalování na 
otevřeném prostranství. 

Co to pro vás znamená a jak se na tuto změnu připravit?
Proč se mění pravidla? Cílem nového zákona je zlepšit kvali‐
tu ovzduší a chránit zdraví nás všech. Spalování bioodpadu 
to>ž produkuje škodlivé látky, které znečišťují ovzduší a mo‐
hou způsobovat dýchací po?že a další zdravotní problémy.

Co je přesně zakázáno?
Od 1. března 2025 je zakázáno spalování suchého rostlin‐
ného bioodpadu, jako je:

‐ lis?,
‐ větve,

‐ suchá tráva,
‐ odpad ze zahrad a sadů.

Jak se zbavit bioodpadu legálně?
Existuje několik způsobů, jak se zbavit bioodpadu v souladu 
se zákonem:
• Kompostování: ekologický a efek>vní způsob, jak biood‐
pad zpracovat a získat kvalitní hnojivo pro vaši zahradu.
• Kontejnery na bioodpad, které jsou rozmístěny na veřej‐
ných místech nebo si objednat svoz bioodpadu
• Štěpkování: větve a další dřevní odpad můžete rozštěpko‐
vat na štěpku, kterou lze využít jako mulčovací materiál.

Jaké jsou sankce za porušení zákona?
Za porušení zákazu spalování bioodpadu hrozí pokuty až do 
50 >síc Kč. Dodržováním nových pravidel přispějeme k čist‐
šímu ovzduší a zdravějšímu prostředí pro nás všechny.
Děkujeme!

Informace z obce Rybářský spolek

S JAREM TO U RYBNÍKA OPĚT OŽÍVÁ
Vážení čtenáři turských novin,
zima nám pomalu, ale jistě, dává sbohem a na dveře po 
mrazivých dnech konečně klepe jaro. To pro nás rybáře zna‐
mená, že se blíží začátek sezóny, kterou již nedočkavě vyhlí‐
žíme.
Než ale usedneme k vodě, čeká na nás 22. března 2025 
první letošní povinná brigáda, na které budeme dávat po 
zimě do pořádku rybářskou baštu a uklízet okolí rybníka.   
(O informace z průběhu brigády se s vámi podělíme v příš‐
?m čísle Turských novin).
Na začátku roku proběhla výroční schůze, na které se sešla 
většina členů a řešilo se vše, co máme za sebou, ale hlavně 
vše, co nás tento rok čeká. Naplánovali jsme kulturní akce, 
brigády a přijali nové členy. Tímto je ještě jednou vítáme     
v našich řadách a věříme, že si u nás pořádně zachytají         
a zrelaxují. 
17. března 2025 proběhlo zarybnění rybníka. Zakoupili 
jsme spoustu krásných ryb a věříme, že letošní úlovky bu‐
dou určitě stát za to!
Nejbližší námi konaná akce je již tradičně Filipojakubská noc 
a s ní spojené pálení čarodějnic. Akce proběhne ve spolu‐
práci s Obecním úřadem Tursko a to tradičně 30. dubna 
2025. Program a čas bude ještě upřesněn a s dostatečným 
předs>hem zveřejněn. Srdečně zveme vás všechny ‐ malé    
i velké spoluobčany ‐ k rybníku užít si prima večer u vatry    
v obležení přátel a sousedů.
24. května 2025 se budou konat rybářské závody v lovu 
kapra. Zúčastnit se může každý a vyhrát tak hodnotné ceny. 
Velká tombola a super občerstvení jsou samozřejmos?.☺ 
Přihlášení bude v 5:00 hodin, start závodu v 6:00 hodin. 
Těšíme se na vás! (Opět pla?, že upřesnění dispozic a bližší 
informace budou ještě včas zveřejněny.)
Na závěr opět žádáme každého, kdo chodí k rybníku, aby 
dodržoval pořádek ‐ po sobě a hlavně po svých mazlíčcích. 
Bohužel se situace v tomto směru stále nelepší. Moc všem za 
větší ohleduplnost děkujeme!
Více informací najdete na www.rybaritursko.cz.
Užívejte si první jarní dny a těšíme se na viděnou u našeho 
rybníka.

Rybáři Tursko
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SILVESTROVSKÝ FOTBÁLEK 2024   ►

Je to již nějaký ten čas, co se u nás v obci na Silvestra v do‐
bě oběda setkáváme na fotbalovém pažitu. Nejinak tomu 
bylo i na konci loňského roku. Přeci jen možnost setkat se   
s fotbalovými idoly našich srdcí není každý den. 
Počasí nám přálo a i přes mráz slunce příjemně sví>lo.         
V přesný čas, jak je zvykem, na místě bylo pět účastníků, ale 
v průběhu akademické čtvrthodinky se sešla pěkná a po‐
četná klaka. Dobrovolníků ku hře bylo pomálu, a tak se 
playeři TJ TURSKO přidali a utkání mohlo začít. Hrálo se na 
dvakrát dvacet minut. Výsledek byl smířlivý a hlavně radost 
ze hry byla vysoká.☺
Věřme, že příš? ročník bude účast hráčů opět vyšší. 
Sportu zdar a fotbalu zvláště!

Ing. Roberto Ma/ello

FOTBALOVÉ JARO KLEPE NA DVEŘE
První soutěžní a zároveň domácí utkání je naplánované na 
30. března od půl čtvrté odpoledne. Během zimní přestávky 
se naši hráči připravovali individuálně a k prvnímu společ‐
nému tréninku se pár jedinců sešlo již 8. února.
Před zahájením jarní čás> nás čeká ještě příprava zázemí, 
výměna děravých sí? za oběma brankami a prořez trávníku.  
15. března sehrajeme přátelské utkání pro> SK Sla>na na 
jejich hřiš>. 
Všichni doufáme ve zlepšený výkon, že se jako tým zvedne‐
me a III. třídu v Tursku nakonec udržíme. Držte nám palce. 
Těšíme se na vás a na vaši podporu. 

Hráči TJ Tursko






